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[Command Sergeant Major-, U.S. Army, was

interviewed on 9 February 2004, as follows:]
Q: MG Taguba
A. csmﬂ
Q. I'm Major General Taguba, I'm the Deputy Comranding General
for CFFLI(, and of course, you probably understand the extent of
my presence here with regards to the 15-6 Investigation that’s
currently underway. I also understand that you have invoked
your rights and have sought legal counsel in that regard, so
this matter of proceeding here 15 a matter of formality that it
15 stivulated that I have been advised of your invoking of your
rxrghts ancd seeking of legal counsel that you understand that I
know remard you back tc your legal counsel subject to a call
from your legal counsel or :fiLom the investigating team with
regaras tou the continued process of this investigation. Do you
understand”

[y 21r, I understand all that. I’m not sure what the
scope of the investigation 1s

CPT Ray. You c<an go cver that with him, sar.

C I can go over that The appointment that I was given
1s I nave been appointed by Lieutenant General McKiernan, the
Commanding General of Coalition Land Forces Component Command,

headquartered at Camp Doha, Kuwait, under the direction of

fnner T
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General Jch» Abizaid, the Commander of CENTCOM. Thas
investigation 15 asked to gather all relevant facts and
circumstarces surrounding the recent allegations c¢f maltreatment
of detszinees at the Abu Ghraik Prison, also known as the Baghdad
Central Ccnfinement Facilaity, as well as detainee escapes and
accountakb:lity lapses as reperted through CJTF-7. My inguiry as
tc¢ further 1nvestigate any standards, employment, command
policies--1nternal policies concerning the detainees held at Abu
Ghrailk Prisen. And finally, the 1nquiry 15 to assess the
command climate and the superviscry presence of the leadership
oI the 80(th Milatary Police Chain of command. That 1s the

exten:t an<c the scope of the i1nvestigation into which I've been

ApPDOintec to----
A Yes, s1r, thank you,
v Does that answer your question®
A Yes, sir.

CPT . Six, 1s there any part of the scope of the
investigaticn, which you feel comfortable with discussing with
the Generzi: today”

A No

ceT - Thank you
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¢ And again, since you have invoked your rights, sought
lega: ccursel, I have been further instructed that I will remand
you to yo.r legal counsel for further instructions, All right?®
A Thank you.

Q Command Sergeant Major__ you' re probably

wondering why you’re here, right?

A Yes, slr.
G. Wall, 1f I were 1n your position, I‘d be, too, the
sens:taivaty of this . 8c before we start any proceedings at

ali, cculc you, for the record, state your full name, rank,
soclal secur:xty number, and unit of assignment?

Commar. Sergeant Major, 220th Military Pclice Battalion, -
_

¢ All right, thank you. I will now introduce you to the
raticrale or the purpose of your presence here today. I'm Major
General! Teguba, the Deputy Commanding General of the Ceoalition
Land Ferces Component Command, commanded by Lieutenant General
McKierney, David McKierney, stationed at Camp Doha, Kuwait. And
he has aprointed me as the Investigating QOfficer under the
provisions of AR 15-6 under the direction of General John
Abazaid, the Commander of CENTCOM. Of course this

invest:igation, the purpose of 1t 1s to gather all relevant facts
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and circumstances surrounding recent allegations of maltreatment
of detainees at the Abu Ghraib Prison, also known as the Baghdad
Central Confinement Facility, as well as detainee escapes and
accountability lapses as reportec to CJTF-7. The investigatiaon
wi1ll alsc look 1ntc the training, the standards, the employment,
the commard policies anc internal policies concerning the
detarnees heid at Abu. And finally, we will ask to look at the
command climate and the supervisory presence of the 800th MP
Pplice Brigade’s chain of command. I also want to mention that
in the ccurse of our interview, all of our guestions and answers
wli.i recorded, tape recorded, as shown to you in front. So
belore ! pegin, I want to ask 1f you have any questions about
the scope and nature cf this 1inguairy.

5 No, sir

¢ Other than the Doctor opening up his Coke can there,
we'll pDroceed with some questions that I want to ask of you with
regards t¢ the scope of the i1nvestigation

How long have yocu been the Sergeant Major there, the

Commana Sergeant Major there”

E Out at Abu?
C Yes.,
A About 2 months.



Q. About 2 months. So you actually got there end of

December

A. December 5th, sir.

Q. December 5th. Wher you arraved, did you get any kind
of speclfic guidance or direction from the Battalion Commander
or from the 800's chain of command with regards to your role and
responslbility as the Command Sergeant Major?

A Nothing written, sir. I would assume that being the
Command Sergeant Major and I nad been the Command Sergeant Major
cf the 3Z20th Battalion for nearly 4 years. I was unable to

deploy w.th the Battalion when we were mobilized due to the fact

that I was _ which precluded me from

ge-tind o» an a.rplane with my soldiers and I subsequently
stayec & 1// menths at Fort Dix until an MEB and a PEB board met
ancd finally found me fit for duty and deployable, at which time
I f:nally cleared Fort Dix and joined the Battalion at Abu. As

as written policies or guidance as to duties and

L]

fa
resporsibiiities as & C5M, sir, 1t’'’s pretty much that I know
what my duties and respons:bilities are and that 1 was to

centinue with them, except just 1r a different environment.

¢ So Lieutenant Colonel _1ad been your

Battalion Commander throughout your tenure as a Battalion

Command Sergeant Major?
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a. Not my whole tenure, no, sir. Tenure for a CSM on the

Reserve side is 4 years. My 4 years will be up in March.

Colonel _was my second Battalion Commander at the

329th MPF Eattalion The previous Battalion Commander is now

Colonel - and then 1in his absence, Major ‘lad
filled 1n on a temporary basis until Colonel -came on
bosrd

Q When you were mobiiilzed through Fort Dix, you said
& Yes, sir

¢ Was Lieutenant Colonel _was your Battalion
Commandex

A Yes, s1r, he was

0 And since you were not able to deploy with him, did

vou gc through your mobilizacion and training at Fort Dix”

yis Yes, sir.

Q And then at the time, you were not able to deploy
becauss

L Less than 48 hours, sir, 1s when they decided they

weren't going to let me go before the plane lifted off.

¢ Could you describe what sorts of training that you
received dt Fort Dix prior to your deployment?

I, The mandatory training, sir, 1n regards to deployment

1ssues just pretty much the mandatory training we went through,
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rifle training, pistol training, weapons certification, maybe
rules of engagement, tactical side of the house..different
mandatory classes, anthrax shots...

C. Things cof that nature.

A Roger, sir.

C The general stuff.

A Yes, sir.

C Was there anything specific to the tasks that you had
tc get the refresher training on or had to be validated or
certi1fied on?

£ We weren’t afforded an MRE, sir, Mission Readiness
fierc.se rdue to the time constraint., We had been allocated, 1
believe, 1r the first week of March to the Fuda Exercise, and
that exercise was waived as s requirement due to the time
constraints to get us on the plane to get us over here.

¢ How long were you there at Fort Dix”?

A I'd like to say we got to Fort Dix February 19th or
the 20:tr, because I ran into my daughter. She was mobilized,
and she wes staying in the parracks right behind us and she
showed us pretty much where we had to go. I went i1n the Advance
Party i’m pretty sure 1%t was the 19th or the 20th, sir I
th.nk we moved out around March 12th or 13th, sir, I thank.

Q. 5c you were there about a month.
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A, Less than that, sir, I'd say closer to a good solid 3

weeks

Q. Given the circumstances then, even though you were
unable to deploy with the battalion, you were intimately
involved with the personnel, command, situation, that sort of
thirg, how would you describe then the training and readiness
status at the time prior to and during preparation for
deployment ?

E We really didn’t know what we were going to get, sir,
1in the line of the companies that were going to be attached to
us for the operation. We heard we were going to be getting a
company here, a company there that would be joining us. In the
beg_-nrinag, we heard we were only geing to get two companies.

G Which companies were those?

& I don’t recall, s.r One I think was from the Florida
area, another one from possibly California, and I believe one
right have been closer around the Midwest. We mobilized with
146 socldiers, we put 140 or the plane So those were the only
personalities that 1 was familiar with were those soldiers.

C They were a headcuarters company--—--

A Yes, sir The other soldiers that were at Abu when 1

arrived were the 372d, the 670th, the 870th, the 229 and also



the 320th companies, that was my first introduction to those

soldiers when I hit the ground here.

g. in December, the 5th of December.
A Yes, sair.
¢ When you did arrive on the 5th of December, did you

get any additicnal guidance from the Brigade leadership or the
Battalion leadership with regards to the missions set that they
are conducting at Abu at all®

E Not per se as far &as handwritten policies or things of
that rature. I mostly went about reacquainting myself with my
scld:ers and making visits tc their locations, pretty much
everywnerse I jJust briefly exposed myself, just to let them
know that I’'m still on the ground, kids that I hadn’t seen 1in a
while, 1ntroduced mysel: tc their new First Sergeant, new
comoanies, briefly got ar cversight of their operation and how

they blended with my battalion’s overall concept of the

oDeratlon And then as time progressed, you’re able to go in
anc resllv get to understand the whole operation, and see the

_rd:v.aua. soldier, you put a face with a nametag because of the
ability te be there with them for that period of time. You get
to knew their personalities You’re able to--and you try tc get
2 good ge. there, sir, and it’'s tough. I had three National

Guard companies, two Reserve companies in my Battalion, but the
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concept in those five companies are working pretty well together
despite the difference in missions. And some of those guys were
able to come in and augment the shortage of personnel that I had
1in regards to I&R duties, guard tower duties and things of that
nature, especially 1n the Ganci compound where I'm really short
11 Bravos, critically short, sair.

Q. You said when you deployed or when the Battalion

denloyec ' he Headquarters Company, vou deployed with 114, 1407

A 146
Q What 15 their status teday?
E We're down to abcut 118 boots on the ground, sir, and

we were n .t the hardest with my Battalion, when we deployed,
sir, we nad a lot of what we cali "involuntary transfers,”
soldiers vhat are in the Reserve system within our Regional
Support Command with a lower density MOS. And what I mean by
that, s:r 1= like my 71L's, my 63 Charlies, I had & hard time
f:llinc those slots The ki1g emphasis, we always had a--back at
home stat.cn, we always hac a geood number of, in this case, 31
Bravos, which are no longer 95 Bravos, 31 Bravos, milatary
po..cemen, wWe were able to get real good numbers there,
especialivy at the lower levels When 1t comes time to move the
Battalion an¢ we’re short, in thls case, physician’'s assistant,

surgeon, chaplain, and having to just get a phone call and a set

10
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of orders 1in the mail and tell you where to report. So once
aga:n, that was the first time I met most of those people, to
inciude some of the staff members, the 54, the chaplain,
chaplain’s assistant and a whole host of others, sar.

Q When you were back in the rear, were you keeping in
toucr wrth the Battalion at all or were there any words given to
ycu or & pnone call of sorts or----
received a letter from Colonel— There
were 5.+ of us that were left back, sir. Major -was the
£ Assistant; he was i1eft back —,
: —blg fellow, he’s about

€'+, c.:, E'%, he was lefr pack because they couldn’'t f£it him

“pa
—

n
9
Iy
0
]
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[
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n

orecper.: with a JSLIST su::t, sc therefore he couldn’t deploy

Decause il was one of the regquirements. Sergeant -3 left

pack pecause of _ that they felt, I believe, the dust
storme and stuff would have really _an

_ I believe she’'s beer chaptered out of the Army

nowW sinCe Then Sergeant-was—-had been left back because

— and I believe he's been chaptered out of the

Army, asz well, sir, for medica.l And Sergeant -was left

back, s.r, because he had a _em. They took
most ¢f his teeth, and the Army had to —

S0,
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_d myself eventually rejoined the Battalion.

Those guys much sooner than me, sir.

Q When you arrived on the 5th of December, you assumed
your positaicn as the Command Sergeant Major, in the first few
weeks or o0, how would you describe the condition of the
Battal-on, the context of their performance there at Abu®

A W:th what they had tc do 1t with, sir, my soldiers’
morale was high. Conditions were--now I've been around, sir,
where verv deplorable as far as sanitary conditions in an
env:.rcnment which they had tc work. And I felt the same way
about the prisoners, sir, I mean, to see some of the way that
tnese people were living, and you had to iook at what we had to
dec 1t with out there We can’t have--we have no control of the
rain, aro when 1t rains out there, 1t Just tuins to mud. You
car’t bas_cally teach them cur standards of personal hygiene in
regards to utilizing the bathroom the way we normally utilize
the bathroomr and the way we normally utilize the bathroom 1is
sometring they don‘t, and therefore, the first cne in just
destrove .t for the second cne and so on and so forth.

The meals that were being fed by the Iraql caterers I
found t& be substandard in regards to the amount. Therefore, I
had no problem saying, “Feed these people MREs.” In fact, on

one vis:it down to the compound, I saw where, because of the

12
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Iragis strsict forbiddance of pork products, they were throwing
the whole MRE--open a case of MREs, and take the jambalaya, and
1 guess one other one there, pork chop, the Jamaican pork chop
and they would just throw that out. And I mean, there was
literal .y a dumpster full of MREs. I made a suggestion to pull
them out and take the crackers out, the cheese, the peanut
butter, things of that nature, because when you run into a
shcrtage, you can supplement 1t. It worked real well. 1 mean,
sometimes these guys, I saw one night they had two hard-boilled
eggs, a p-.ece of cheese abcut this big, a cup of tea and a piece
of pita pbread I said, "“That’s not going to make it.” You have
tc wender about them, sometimes you feel sorry for them because
not a.l o” them are inside that wire, sir, for that same reason
the aulitv cnes are.

C Did you see any, in the context of your involvement
wrth the daily operations, be 1t with meals or just walking
around and being at guard positions and things of that nature,
did you hdve any knowledge whatsocever that there should be or
must be established S50Ps that the MPs must follow with regards
tc operet_ons or handling c¢f detainees or guard actions, for
example, nonitoring the facilities, things of that nature that

you’'re aware of or should be aware of”?

13



A We had a 320th SOP, sir, in effect in regards with IR

operation and things of that nature, pretty much covered
everything from what every indavidual soldier responsibilities
are .n regards to the IR operation,

o Were they posted or were they i1n a folder somewhere at
each gquard position or the Battalion or each Company had a copy
of such 50Ps?

A 1 wouldn’t say that every S0P, sir, is posted. I
wculc¢ say that in the towers you have certain i1tems that pertain
to trnat particular position, 2.e rules of engagement. As a
standard, you would walk intc a company area, you would find
letters con sexual harassment posted on company bulletin boards.
Certaln things pertain 1n certalr areas We were--you leave a
pape: tra ., I guess, you would have to put some many things up
there :r 'he towers. A lot of the towers that I visited had
your range cards set up for your weapons systems, and then there
were some who didn’t Some that on the range cards, that were
ir place found substandard and talked to the gunners up there,
made the or-the-spot corrections A couple, I actually
lmplemented weapons systems up there for force protection. We
had twe towers out there, and they were just bare air, Jjust bare
metal towers, couldrn’t really control from the ground. You

needed something up above, for force protection, especially

14



'1

12

13

14

around, I thaink 1t was the 1lst or 2d of January, we were
expectinc & threat to come through in the form of a vehicle with
explosives 1n it. So the force protection level was stepped up,
but we needed certain things to go in and increase that level,
Elevatad towers with a 50-cal were up theve. So we sandbagged
1t, as matter of fact, we did that with the help of the
prisorars, we were able to sandbag 1t.

G With regards to specifically detainee operations, were
you aware that there were other folks that are involved in
deta-nee operations, interrogators, the MI----

2 Yes, sir, we have my side of the house, I have the
1nterrogal 1on portion of the operation. 372d Company had the
hard s:te and Camp Vizgilant operation there. My Battalion
augmented with certain scldiers from the other companies because
of the shortage at the Camp Ganci gperation.

& Was there any awareness on your part that there should
be estabi:shed procedures or SOPs or gquidelines associated with
the irzeraction between the MP guards and the MI interrogators?

3 I have never known of an SOP that would dictate that
poOL1CY, S_I I thought that pretty much your job description
wouic dic'ate what your functions of daily responsibility and

S5Cope are

15



¢ When you’re conducting any operations, or even I and R
for that matter, you having been associated with this battal:on
for the pest almost 4 years. Are you aware that the posting of
the Geneve Convention must be in the language of the nation to
which the detainees are from?

) We have notices to that effect, sir, with regards to
the ICRC, 1r regards to the languages. We also had conducted
operaticrs on the training side of the house in Korea, twce
operations, Operation Foal Eagle, so we would see how that was
run, &s well We do post things in Arabic. I would assume that
what . set¢ 1n Arabic 1s what s written and translated in
Englisk next to 1t

G But in the context ci the Geneva Convention, which is
the respensibillzty of the company that’s conducting--or
battalicn that’s conduction I and R as required by AR 190-8, dia

you see any of that posted or being enforced since your arrival®?

A No, sir, not that I'm aware of
G Should there be®
A T would say that wnat I see posted, sir, pertains to

that pbart cular post. I wculd say that the things that I’'m
looking a' pertain to that certain--once again, I’'d like to use
the posit or, for example, for the guard tower or for the

compound at Camp Ganci, whether 1t be Compound One, Compound

16
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Twc, and also the operation building at the hard site at Camp
Vigilant. Being inside the compound, you'll see a great deal of
things posted on various sections of the camp, itself, and you
would glance at it I mean, I've glanced at some of 1t. I’ve
seen Arabic writing, but the exact content of what i1t says, sir,
I

0 It could be, “Don’t stand here.”

E It could, s-r, or “Don’t come up close to the wire,”
or “Deadly force area.” I’ve seen some of those signs in the
area

0] Let me shift & little bit to command climate. You
sa:d vou had tc basicaliy reintroduce yourself with some of the
fclks vou hadn’t seen since deployment.

Yes, s1r.

el

G . reacgualint yourself with some those folks you were
nc: fam:i:ar with, the rest of the companies that make up the
baztalron, and you’'ve already elaborated that the command
climats seems to be pretty grea: In that context, how often
did yeou interact with your NCOs anc how often do you feel that
tnere’s a climate i1n there where they would come up to you and
talk to you freely without any apprehension?

Y It didn’t happen right off the bat, sir. I’m going to

say that quate frankly. 1It’s... not from my kids in the 320th,

17



when I sav “my kids,” those that came from my unit up in Ashley.
We‘ve always had that rapport that I have an open door policy.
And what : mean 1s, 1f I'm at my desk and the chair 1s empty,
it’s your:. Come on in and tell me about yourself, and these
kids know that. Here at Abu Ghraib, waith the five additional
companies that I picked up, just making the general
introductions of yourself and let them know a little bit about
yourself has taken some time. The first sergeants I'm working
with now, I hold a first sergeant’'s call every Tuesday morning
after the staff call We arr pretty much the guality of life
1ssues nere at Abu Ghraik, which are basically none. We have no
PX We have no Haaji shops like some 1installations have.
There’s nothing there for these scldiers. There’s no
barbershor There's no place tc sew on nametags. So 1f you're
going te make an on-the-spot correction for a soldier who’s 1n
vioiatior of the uniform, you’'ve got to take into consideration
that, wha:’'s he 1n violation of the uniform for? If 1t’s a
steriie uriform, 1t’'s probably because there’s no way to sew
these name tags, etceteras, to keep the soldier up to AR 670-1
standards There's nothing there.

G Did you brang this up Lo the attention of the five

brigades”

18
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A Yes, sir. The Five Brigade ?° 1s the one that threw
the Haaj. vendor off, sir That was a serious morale deterrent
right there., They have nothing, sir. Some of these Kids go and
buy a blanket for $25 That will keep them and get them through
the coid nights and 1t made them happy. The PX that we had out
there at Abu Ghraib 1s one that my company stood up itself. We
went over and signed for a $20,000 account and we got it up and
running and scld the basic soldier needs, sodas, shaving cream,
torletries, out of the PX for the soldiers. We had to close it
up or February 1lst because we’re 1in the process of clearing. I
prought up the fact that every time I meet with a senior Command
Sergeant Major, and I met witlq another one yesterday, Brigade
C&M fromr the l6th was out for 3 days prior to that, I'd bring
up the quiality of life i1ssues about the PX, the Haaji vendocrs,
things that everybody has here on Camp Victory that we don't
have out at Abu Ghraib

C But you came in on the 5th of December to assume the
pesition of C8M, what happened tc your predecessor”?

b3 I couldn’t tell ycu who the predecessocr was, sir,
1’ve heard rumors that 1t was Sergeant Major — who's the
Operaiions Sergeant Major, was put in my place. I heard that 1t
was a Command Sergeant Major by the name of " was the

Acting Ba-talion CSM 1in my absence for a brief period of time.

18



Q. Who was the Sergeant Mzjor when they deployed and you
stayed behind?

A That would have to be Sergeant Major -, sir. 1
woulc assume he assumed the dual responsibility of CSM and
Operations Sergeant Major.

0 Sergeant Major —was the “acting,” 1 guess.

23 Roger, I guess you would say that, sir. He was
probably wearing both hats.

cpm - Command Sergeant Major-was from the
890th, the Command Sergeant Major at the Brigade-level, sir.

C. Understand, but I just want to make clear that you
arr:ved or the 5th of December to assume the position as the

Battae..o~ Command Sergeant NMelor.

E, Yes, sir, Battalicrn CSM.

¢ The guestion that I have 15, who was your predecessor
before”

B I wouldn’t know, =s1ir

Q You wouldn’t knpw Yot know 1t was Sergeant Major

-at the time that the time the battalion deployed to Iragq
at that point, when they left Fort Dix

L Yes, Sir

20



G Sc, just for the record, tc make that clear, I want to
make sure that you were assuming the position, not necessarily

replacing someone.

A That’'s right
G So you were replacing somebody.
A Well, I wouldn’t--I'm not sure, you got me here.

You’ve gotta explain that one to me as far as----

¢ Let me back up You were not deployed at the time,

E No, six

C Because you had a—

A Reoger, sair,

] So somebody assumec the position as the Acting
Sergeant Major. You were not necessarily relieved cf your

DCS.11Th, you were not deplujed But you were not exactlv also

DEMOE‘d. At the time, you were still MOB’d, 1s that correct?

& That's correct, sir

G So you were basically in a holding pattern at Fort
Dix

E Yes, sar, that’s correct

Q So, at that time, there must have been some condition

that prec_pitated your deployment to assume the position or
reiieve somebody from the position of the Command Sergeant

Masor
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A They just cut me & set of orders and said, “Rejoin

your battalicn,” sir.

Q They saird, “Rejoin your battalion.”
A Yes, sir.
c S50 you were actually reassuming your posltion as the

Commanc S£rgeant Major.

A Yes, sir

Q Because those people that you mentioned, to include
Emerson, were actually in an acting capacity.

£ Yes, sir.

G Trey were not appointed as the Command Sergeant Major,
because ycu are the Commanc Sergeant Major

E Roger, sir.

C Okay, got 1t, 7jus:t to make sure that we’re not mixing
apples and oranges for the sergeant major's position of the
B00Oth MF Erigade.

All right, obviously, when you arrived, agaln, you
kind cf cct acquainted. Was there any mention to you of any
reportec ur alleged detainee abuses or escape incidents prior to
Or durinc your arraival, at the time of your arraval~>

A Yes, sir, I was briefec on certain things that had
transpilrecq

¢ Who briefed you on that”?

22



A Everybody I talked to, sir, pretty much.

C. So you weren’t really briefed, you were anformed.

A. Right, sir. I knew about the incident at Camp Bucca
involving the Battalion, I mean, that’s something that bad news
travels fast, even back at Fort Dix. So I knew about that one,
It 1rvolved 10 of my soldiers that had been originally cleared,
anc¢ the o-hers were eventually prosecuted. The battalion never
really recovered from that as far as I'm concerned, sir. My
scidiers have done magnificent wcrk with what they’ve had to do
1t with, iittle or no support, little or no sleep. They
slteral.y built that camp And for them to take it on their
ch1n _1ke they did and still scldier on, that says a lot for the

tiver of those kids from the 320th, but we never really

0N
n

ecovered from 1t., Formal certaln instances had transpired, .

ry

was informed about the riot that took place. 1 was informed
about thre mortars that fell on top ¢f the prisoners one night in
Compound ‘Two I was i1nformea cf the body parts and the brains
hanging out and things of that nature, how well my medics did
1 was iniormed of the escape that night.

¢ Was 1t an escape or attempted escape”?

A I believe cone of them got out, sir. Okay, 1 believe
he got ou~ from under the wire

G At Bucca?

23



E No, slr, not at Bucca, up at Abu Ghraib,

¢ Okay.

2. Just trying to stay up on the events that had
transcired and get the overall OPTEMPO and the climate of what
the conditions were, what things could get done maybe better or
what hapoened that facilitated that. It’s tough to be
everywhere I found myself torn. The hard site yesterday, I
got caught up 1n a riot when we were just inside there, just
trying tc get a walkthrough of how the guy escaped from the day
before He didn’t get out of the compound--he got out of the
compound, he just didn’t get out of the overall LSA or the guard
tower They were able to chase him down. They found him trying
to get ou of the orange jumpsuit under a bus. So he was taken
back wnto custody and placed in confinement.

But then we had zr inc:dent where we--and 1t could
have been part of the diversion, there was a fight in Tier--or

Wing F:ve, and the whole block was put on a lockdown, certain
privileges taker away And sc yesterday, they started

rebelilng So while I was getting a tour of the facility with
the F.rst Sergeant, Sergeant of the Guard, Sergeant Ward, we got
pressed .11 a service, the three of us, basically. About 2 1/Z
hours lat=r, he was put down

C This was yesterday?
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S Yes, sir

C In the context of the investigation that’s currently
underway, that accused some of the guards there that were
operating in Tier One A, are you familiar with that particular
case”

A I've heard rumors, sir. It allegedly occurred before
my arriva. there.

G This case i1s a suspension of the battalion commander
and certai:n elements of the company was done these past 2 weeks.

B Yes, sir, I'm aware of that.

< ¥You'’re of that and certainly you know the suspensian
woulc ar:se to the awareness that certain things are happening
-n that particular site, +he hard site, that constituted the
stspensi1o' of the Battalion Commander anc the Company Commander
and tne Dperations Sergeant. Was that the first time you were
aware that the whole thing was happening?

& Yes, sir. The Battalion Commander, Colcnel

— my Operations Sergeant Major, Sergeant Major
- the company First Sergeant, First Sergeant i

the Company Commander, Captain [ jiff and the Platoon Sergeant,

Sergeant P'irst Class - All five were suspended, sir.

e Now giving the circumstances, had there been any type

of corrective action that was taken by the leadership of the
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battalion the Acting Battalion commander, yourself, or the
chain cf command with regards tc corrective actions to prevent
such reoccurrences that you know of?

A Yes, sir. Farst off, at my first convenience, I got
rié cf the seven andividuals, there was eight originally that I
saw S.n~e one soldier’s complaints were unfounded by CID, he
was returned tc duty, but rot at that location where the alleged
crimes occurred. The other seven, I had transferred over here
tc Came Victory and are now working at 16th Brigade, various
cavacitii:e: relating to their MOE's.

% And they were just from that one company that’s....
L 372d-~---

conducting tris mission, 372d.

Lanl

r Yes, slr. Thcse were the seven soldiers--I believe
there wer= 10, sir, al. tollec from the report that I read. The
twc are from the MI, T think, the other eight were from the
372¢ ~i<e I say, the charges against the one were unfounded,
he wasg rezurned tc duty Colonel - made the call on that
cne ard said, "Well, we got nothing to hammer this guy on.
yet’s put him back to work ”

3 50 these are the seven individuals of the 10 or so

that were ainvolved 1in the abuse case?

A Yes, sir, we moved them here to Camp Victory.
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Q Sc¢ they're not performing any more auties——--
E No, sir.
Q. And how were you able to replace those guys?

We just work & little harder, sir, with what I had.

=

Some of the soidiers that were involved in that incident were
non-MP-type soldiers. Therefore, they weren’t really in the
hard s.te, they were pulling administrative duties, along the
lines 5f, I think one might have been a mechanic. One might
have b=en & clerk. I think, sir, four may have been MPs, five,

maybe 1 know two were MI. Sc we just go ahead and suck 1t up,

LN

Sergeant Major -, whe was suspended, he was, at
the t.me, I beileve, was the acting Command Sergeant Major prilor

tc ycu.r alrrival

L Him and Command Sergeant Major— I believe

C And who was Command Sergean:t Major -

1 met ham on one occasion, sir, briefly. 1In fact, he

I

came bac< off leave back tc the battalion shortly after I
arrived there. Once they found out that I was in place, there
was no need for two CSMs, Sergeant Major —rejo:med I
think, I‘'d like tc say, sir, the 530th MP Battalion or the 510th

MP Battal_on He also came under the 800th,
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G The same brigade.

& Yes, si1r, the B0OOth But I don’t know which faciiity
ne went back to, sir, but he did rejoin that battalion.

o, Upon your arrival, once again, was there anything
given tc¢ you, provided to you by the MP Brigade chain of
command, namely General Karpinskl or the Brigade Sergeant Major
or the topic of your performance and how you’re supposed to
Interast .r with regards to your new mission at Abu Ghraib®?

k Nc, sir. The first time I met General Karpinski and
Sergeant Major —who was the interim Sergeant Major, the
Commara Serdgeant Major of the Brigade at that time, or
creviols.v, had been a guy named-, I think. He wasn't
there wnen - first arrived, and Sergeant Major-agaln
was tnc interim CSM for the Brigade. I met them here at Camp
Victory wher I came over with Major DiNenna for a conference.
Cthe:r than formal introductions and apologies on my part for
conduct 0~ cnhne ¢f my NCOs who emailec the General directly
without geing through the chain of command, I would conclude
that's a heck of a wWway tc start bus.ness.

Q With regards to the conduct of the guards on the daily
operaticns, both day and night, was there any effort that you

krow of o- established policy that the leadership presence was
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ei1ther an implied mission task glven the nature of the business

that you were conducting there at Rbu Ghraib?

A I wouldn’t say implied, sir. We would--a lot of us
wotld do .t, I mean, upon my arraval, I would tour the facility
somet.mes at different hours of the night, especially with the
jetlag . just couldn’t get 2 sleep pattern down, so it
wouldr’'t be uncommon for me to be moving through the compounds
at 2 or 3 in the morning, or as far up as 5 or 6. Pretty much
later or .n the day, I suffered But 1in the beginning, 1t
wasn’'t a problem. It wasn’t uncommon tc see some of the first
sergearts transporting ccffee and tea and things of this nature
odt t¢ var:ious guard posts tc the soldiers on watch. Various
elemente ¢f the leadership on the 2-side could be seen roaming
—he compcunds at different hours The commander, Colonel
—would e seen doing the same thing, sir. Some of
the company commanders that I can reca:l were deing pretty much
Just checking on their men, per se, not an overall view, except
for that une first sergeant, First Sergeant - He pretty
much visited all the kids cr all the towers. He was with the
229th Company and his towers responsibilities were usually

support.ng Gancl One and Two compounds He’d make it a poaint,

si1r, tc 30 and hit all the towers.
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o 372d was not assigned or attached until they arrived
in count-:y, 1f I'm not mistaken. Had you ever trained with the
372d tefore?

A No, sir, not as a company.

G So basically, the first introdu~tion with the 372d was

when you arrived in country”?
A. Yes, s1r.

] S5c did you know their reputation or training readiness

gr thing: of that nature®

A No, sir.

Q You had no knowledge, whatsoever.

F No, sir

o Anc the point where you mentioned the incident down at

Bucca which pretty much degraded the morale of the battalion,
the headauarters, primarily, dicd you get an inclination of who
were 1nvolved wath the incidents down there, whether it involved
direct.y tne 320th MP Battalion or the 372d°

B, Yes, sir, the 320th. Yes, sir, I read the newspapers.
Sir, the bad news travels fast, even back at Fort Dix. Every
one of the soldiers named, I knew.

G But they were not assigned to the 320th, I don't
think, were they?

A Yes, s1r, every one of them was
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0. The 320th MP Company?
2t MP Battalion, sir, the HHC out of Ashley,

Pennsylvania. In fact, Master Sergeant -she was an E7
origina:iv, and I got--heard she was promoted, promoted 1n the
Battalion She had been with the 424 and had been with the

Battalion previous to my arraval. Sergeant Farst Class

- T got him years ago when he was an E5, and made 1t up

to E7 Specialist -and Sergeant - I knew him as an

E3 1n tnz Battalion, sir. Sc those four soldiers were mine.

C Assigned to the 220th.

A Yes, Ssir.

C Headouarters and Headquarters.

pat Ashley, Pennsylvania, yes, Ssir.

C Sc there was ro undisputable fact that they were not

assigned -o anybody else but~---

A Nc, sar, they were mine, Sir

C. And the 1ncidents that had been made knowledge to you
with regards to the current investigation that’s being conducted
now, basel on what has been recorded sc far, those people that
you reassigned somewhere or were suspended, what corrective
acticns Within the context c¢f that one facility or one tier, can

you describe any type of corrective actions that were taken®
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E. Yes, sir. As soon as 1t happened, and the leadership

was put or. the spot, per se, the 83, Major-, decided to
develop 4 DA 6 on E7s and above from the headquarters element,
1tselt, -hat would pull unscheduled visits of the hard sites 1in
Ganci cowmpounds of the towers during the hours of probably 2300
tc¢ 060D every night. So that if we went by alphabetical order,
Sergeant ok, I'm just using an example, sir, Sergeant -
mrght pul. 1t one night, Chlef- might pull 1t the next
nigh=t .leutenant -mlght pull 1t the next night. That’s
what w2'Je peen goinhg with, sir.

g So those are the actions that have been taken to
ersure there’s a new set of eyes that are looking or overseeing
the cperations of that particular site, which 1s also considered
the secur_ty detainee tier, 1f I’m not mistaken.

pr Yes, si1ir, that site and the other sites, as well. The
lastruct.ons aren’t just clearly directed towards that hard saite
or Camp VY.gilant It's ainstructed tc look at the whaole
operation, tc include the towers and the TOC.

0] Have you 1ngquired on the interaction of the
1nterrogaters with other MPs?

A N¢, sir.
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g. Are you aware that there 1s an actlive interaction
between nterrogators and the MPs with regards to an
interrogation plan, punishment plan, things of that nature?

E Yes, sir. I wouldn’'t want to say--a Regu_ar Army-type
thirng, but there seems tc be that break right there, sir, where
it’s VM1 orn the Regular Army side of the house and the IR
settlement on the Reserve and Guard side of the house. I
wouldr’t say there’'s a job descraption breakdown, but 1t seemed
that they would do what their job requirements are and nothing
mcre apd my soldiers would do their requirements and nothang
mcre There seemed to be & break there. I had good interaction
wWwith the (ommand Sergeant Major that was on the ground for the
1E€Sch lyv fact, he helped me guite & bit out there in regards
tc getring soldiers back into uniform standards and things of
this rature, Command Sergeant Major - He was the 165th MI
Battailon CSM.

Q You had 1interaction with him

E Yes, sir. He was--2f I'd say over all my years of
working w.th various CSMs in the active side of the house and
Reserves he’d be like the best friend I had, good man, sir.

o How often did you meet with your senior NCOs with
regarcs _o conduct of detainee operations, soldier quality of

i1fe, soldier discipline, things of that nature®
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A Like I say, sir, every Tuesday morning, after we had
staff ca.l, was my normal call with the first sergeants.
However, the open door policy that I've got, sir, 1 can be
stopped danywhere Last night, I had a first sergeant come tc my
room, caucht me at 2100 and wanted to talk, first sergeant from
the 670th Company naving an 1ssue with his company commander.

He askec lor some guidance and things of this nature. That's
nct vncommen. 1 thank that’s good. They were tryaing to work
someth.rg out. He's got about 62 days left. He’s a pretty good
man, 51l

C Do you often interact witn Sergeant Major —
from BGOLL ME-

2 would say, sir, on the trips I would have to make to

=l

Zamc Vicrory to the Brigade Headguarters I think he came out
to Abu Gihralb on two occasions, maybe three, maximum. He came
ouw: with {ommand Sergeant Major -c introduce his 16th
Brlagade CSM. He had one NCC call with my senior NCOs, and then
ne came out wirth the General on Christmas Day. We would take
pretty mucl gualaty of life 1ssues, standard of uniform and
appearance, which greatly increased there at Abu Ghraib.

C When the 1incident was finally put out into the open in
regards ic¢ detainee abuses, was there any concerted effort by

the battalion or the companies to do an all-hands call to let
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them know what was going on, why their leadership was being
suspended at Abu Ghraib?
A. I went over to the 372d Company, sir, and I talked to

aill the soldiers involved, the same day that I brought the five

soldiers up here. I escorted mall the way down

to Sergecnt ‘up here to Camp Victory. When I got back, I
callec for & meeting with the 372d company members, told them
what had transpired, what the alleged actions of certain
individuals n cur company Thnere was no doubt that some of
those :ird:viduals were present in that meeting on the night with
che company Because at that time, I didn’t have any names In
fact, I hadn’t even seen ar 1nvestlgation report. Colonel

1l

-n'-i‘.'-: the cne that showed me the report, and I don’t know
whetner :hat’s due to Colonel_wlth the
confident_ality portion of 1t, I'd like to think that that’s the
case Cz.onel -showec 1t to me and said, “Sergeant Major,
thkis := what you’re dealing with here These are the seven
individuz.s, or eight individuals.” That's when I finally found
out who the names were. But getting back to my meeting with the
compary, [ told them that the actions of a certain few have
causec & uyreat many to suffer from 1t. I said, “Two 1individuals
from my s:ide of the house, being my colonel and my Sergeant

Major,” who I had a great deal of (inaudible) for. I took the
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hurt very, very hard...their first sergeant, First Sergeant

‘ When you‘re with a Reserve unit, sir, a lot of times

you think you’ll be with a unit for a great unit of time, so you
builcé <he friendships there, as well. And I asked them, I said,
“I don’t know how close these soldiers were to these
individuals, but 1f any of these were with them for a long
periocd o' time and considered them a friend,” I said, “You've
hurt tha* friendship by your actions.” It took about a half
hour for me to talk to most of the soldiers. 1 tried to
reinfcree the good things that they’ve done in the past, that
pecause i the actions of 2 few, and I told them about my
soldiers bearing that scorn, as well, the incident at Camp
Bucca, that my Battalion had gone through, that it’s something
we've go: TC overcome anc we’'ve got to continue on with tne
mission because you can’t walk cff ycur post.

Now that the seven 1ndividuals were out of there, I'd
11ke tc 30 back and talk with the soldiers again and assess the
climate i spent a lot of time cver there with them, and thear
First Sergeant because I have an acting First Sergeant in that
position fight now, Sergeant - And at the same time, we
kac the only officer left in the company, Lieutenant -who

assumed the role as the company commander. So, we put those two

ir that positien, 1t required a little closer mentorship and a
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littie more visibility, sir, than I would normally give a
company trat was operating at this normal tempo.
¢ A lot more cleoser attention, I'm sure,

The amount of time that’s been given to detention
operatlons, Sergeant Major, also would suggest that there are
other fc¢clhs that are involved 1r your operation bhecause you're
one af tir tenant units i1n that forward operating base that's
now urder the command and control of the 501st MI Brigade. And
previous 1o that, of course, you belonged to the 205th MI
Brigade as a tenant unit

) Yes, sir.

o Sc you are under tactical control of the Brigade that
15 currenzly above you, but you are still assigned to the B00th
MEZ Brigeds When things of that nature typically--and 1’1l be
goinc bac< tc your interaction with the 800th, with thaings of
that nature, you were under further dual responsibility of
reporting, one to the Brigade that you were currently under
tactica. control, and one to the Brigade that you were assaigned
te, the 8J30th And 1 keep gcing, harping back at your
interaction with both Commanc Sergeants Majors and that
particular point, given the circumstances, did you ask for any
assistance from either Brigade to help alleviate the problem

that ycu were undergoing with one company that has a difficult
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miss:on of guarding a hard site, let alone, a camp? Did you
reques: ary assistance from any assistance or were you doing
things or your own 1n terms of what your capabilaity—-—--

A, I didn’t know the 372d was under that type of trauma
cr any*hing, sir I didn‘t know about the incident until after
1t surfaced on January the 13th. I didn’t know anything had
transpilred Once again, I didn’t get in country until December
the 3d, anc diarn’t get to Abu Ghraib until December the 5th. I
was urnaware that any of this had ever occurred until this all
came CJt, S5iI

C S0 have you asked for any assistance from the two
super:ors that you have to give you further guidance so you can
3CCOmpLiSi. your mission ir Abu Ghraik?

- As to--=--

¢ Had ycu been given any assistance, whatsoever, or have
you reguested any assistance from either the 800th or the 504th
or the Z04%tk to give you additional personnel so you can
gccomp.1sh the mission irn Abu Ghraib®

£ I haven’t asked for any, sir, no. 1In order for them
tc accomp.1sh the mission, I would need exact replacements for
the MOSs that are gone of those sever soldiers that have been
transterred over here, :n this case, I believe four MPs and

three lower density MOSs. The 504th, I just met their Command
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Sergeant Major for the first time yesterday. The 202d MI
Battalicen just came 1n, Command Sergeant Major - I met him
for the first time when Command Sergeant Major -came on
the grounc That was a couple days ago, as well. 1In fact, I
invited ttem to the NCO ~all we had with Command Sergeant Major
_hlf first day on the ground cut there. We are trying to
work the 272d 1ssue and keep them up to speed, sir, with the new
First Serceant Word was that a new First Sergeant was inbound;
i dor‘t trink that’s a good call These soldiers, once again,
know nothing about this and 1t will come down to the trust
factor 't took me almost 2 months to get this close to them.
They’re nct going tc open up to & brand new First Sergeant
comingo .r or. the ground.

. If you did nct ask for any specific personnel
replacements-—---

A We’ve always been asking for replacements, sir. With
the Reserve =i1de of the house anc the Guard side, 1t's not like
Regu_ar Army where you could go tc a Replacement Battalion.

It's just--thas 1s 1ssues and echelons above me, sir, 1t’s 7just
sometbting that's gotta be worked out Right from the get go,

wher. we left out of Fort Dix, we were s1X people short. HNow

we're down to 118. Again, I’'ve got MOS-trained soldiers that I
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know are kack at the Reserve Center just sitting there just

doing----

C. Well, I guess what I was looking for, Sergeant Major,
15 not exzctly getting a replacement from the States, it’s
getting some reallocation of assets within the Brigade or even
withir the Battalion to help out with that issue. You said you
took out ceven NCOs or seven personnel out of a company that was
guardinc ¢ site, and then reallocated within that company, per

se, Lo cover that site.

A Four were guarding the site, sir. The other three
worked in the admin side cf the house

o S¢ you were st1l. out seven soldiers,

E Yes, sir

. Wwh2ch means that company 1s still seven scldiers
5NCTr*

™
-
L]
n
{n
|-
Lo

¢ But then no movement whatsoever or whether the
Battalion was either going tc augment that company or whether
the Brigade would take any action to reallocate within their own
Brigaoges and give you the additional seven people that you are

short cof
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A That’s a roger, sir, I haven’t asked for seven

additional people. We just go ahead and just work with what

we' ve got here,

C. What 1s the personnel status of the 372d7

A. They just got, which 1s one good thing, sir, they just
¢cct a platoon back that was on the Hallow 7% mission providing
escort duty in that area. I believe 17 personnel came back up
with thet element, to include their acting ccmpany commander
right now, Captain Steva So the timing was good----

G Bre the 17 personnel up here now?

L Yes, sir, they’re on the ground now.

What 1s that company doing now?

(_\

b

They're still conducting the operation at the hard

s1te at Camp Vigilant, sir

¢ That company has now has beern given--but that’s a
c.atoon, . thought, or 1s 1t a company”
E That’'s a platoon--well, 1t's a designated company,

si1r, but when we just back the other day, i1t was a platoon, a

piatoor-strength element

¢ Sc that platoon was conducting hard site duty”?

A Yes, sir, hard site at Camp Vigilant.

41



18

19

20

21

22

G. Okay, that 1s under the command and control cf the
372d ¥? Company?

A Yes, sir.

C. Under the command of Lieutenant -

kL, Captain .now, sir, the at acting company

commander

L]

¢ Wnen did that occur?

Iy When he hit the ground, sir, at Abu Ghraib.

9] When was that, this week”

h Yes, Ss.r

G Because c¢n the 2d of February, we met Lieutenant
Reider

A Yes, sir, I was there.

[The session paused at 1532, 9 February 2004, and reconvened at
1559, 9 February 2004.]

e When you arrived back on the 5th of December and
assumed the role as Command Sergeant Major, did you know that
there was an MI Brigade that was operating as your higher
nheadquarters for the Forward Qperating Base®”

A I know that there was an 06 on post, Colcnel Pappas.

I know thay were basing the 5 commanders of Abu Ghraib and that
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the Interrment/Resettlement operation was pretty much a 320th
task

Q. Have you ever asked or inquired as to the command
relationstip betweer the 320th and 205th MI Braigade?

A No, sir, I never asked about the command--I never
asked what the climate was or anything like that between 1t was,

C. In other words, you understood the 320th was the

detentior operations,

B Yes, s1r

¢ But you never asked to what extent are you related
somewhat to command and control to the 205th, other than being a
terart unit
3, Roger, sir, that was our understanding. The 205th had
a LRS company out there that conducted--or 165 had a LRS company
o~ the ground out there with us that provided LRS operations
outside the wire, as well as the 82d, and our own QRF as far as
securlty lcrces there. The MI conducted military interrogations
and zhings cf that nature And we reported basically to Colonel
Pappas and his chain. I met the Brigade CSM on one occasion,
Commarcd Sergeant Major- I believe a lot of thear elements

were hare at Victory, as well, and had only a small cell at the

FOB, one out at Abu Ghraib.
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¢ What do you think i1s the role of the Forward Operating

Base”

A My assumption would be, sir, that they would be ian
charge of the quality of life issues on post, the facilities,
the overall operating fazilities that they have there on post,
cocrdination as--or the head element as far as the coordination
between ttre sub-elements on post, the monitoring of the exact
cperaticr on the post, i1tself A lot of times, I would findg
myself as the Battalion CSM lecoking for further guidance up
there tc the FOB because I understood the FOB ran the operation
out there But 1t wasn't somewhat in place. A lot of times, I
wcuia make an on-the-spot correction 1n regards to uniforms, and
there woulc be two sets cf standards Some soldiers were
allowed tc--1n fact, I grabbed @ scldier in the mess hall before
we came ouvt He had that Iraqi scarf-type thing in a tan and

wh:te check, per se, around his neck and he told me, he said,

"Tha* 'z accepted--,” or he said, “That’s authorized by my
commander *

C Cid you ask him who his commander was”?

I He said he’s a LRS element, sir, and that’s what I

plan to take up when I gco back to Abu Ghraib
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C. Now, you’'ve been in this business now as a Command

Sergeant Major for the last 4 years with the same outfit, the

320th

& Correct, s1ir.

C Now surely, in the context of conducting an I and R
mission ir a combat operation that holds detainees, that there’s
going —c be some 1nteraction with 1nterrogators. Were you at
al: curious or aware of what interrcgators do, interacting with
your MZs with regards to, you got prascners in there in a
securliy c¢rea to secure the detainees, and you’ve got folks
somewhat providing either instructions or lnteraction or
coordinat:or between the MPF guarcs and the interrogation. Were
you ever Jurious as tc what are the established procedures?

L Yes, sir. I've observed some ¢f the procedures, sir.
I've cbservec the interrogation block located over at Camp
Vigi_.ant there, just on the--1t’'s the building on the outskirts
of where Vigilant began, the building right there, and I’ve
walkec through 1t. I have not 1nterrupted any of the sessions
that 1 saw, but never observed anything out of the ordinary,
other than talking to the prisoners

¢ You never inquired about what should be the
establ:shed SOP or any guidance written or otherwise that would

establisk why they’'re even coming into the cell and taking out
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any of these detainees and taking them to the interrogation
room, any practices whatsoever in regards to punishment or
things of that nature?

A. No, sir. I would assume that that was part of the
operaticnzl role and that they were doing 1t for the military
side ¢f tie house in regards to the operations. I would never
see them cc 1nto a cell and take them out because basically, the
cells were down on the hard site there and they’d come down in
cars anc things of that nature. What I observed mostly with the
MI -5 coming by Camp Ganci and taking the prisoners out, moving
them up 1rtec the facility right there and conducting the
interrogstions there, Thern I would tour into the interrogation
area, anc like I say, sir, I've never observed anything out of
the ordinecry I observed basically two soldiers or two
interrogators talking to an Iragl prisoner. What the content
was or whet he was charged with, what they were asking him, I
dor’t know, sar It was pretty much soundproof

. Have you ever asked your guards and say, “How do you
guys dc that®™” Have you inquirec cn your guards or your
.eadersnir® What’s our interaction with them since we’re
supposed tc¢ be doing detention operations”®

A The MI compound--or the MI guards would show up, sir,

and sav they want to see Prisoner such-and-such. They’d give my

46



at

compouna cuards an ISN number. A compound representative, who
spoke English most of the time, would go in and summon that
person thét needed to be seen by the MI. The MI would then
escert the prisoner from that area up into the interrogation
area

C Have you ever asked any questions just out of sheer
curiosity of why those prisoners are being held in solitary
confinement?®

A No, sir. The one yesterday in solitary that 1
observed with the handcuffs on was the one that tried to escape.

' Which one tried to escape®

N

k. I couldn’t tell you his name, sir.
¢ Winen did he try tgc escape”

The day before, sir, out of Tier number five. He was

T

the cne that----

Q He was the one that was crawling underneath the bus-?

L Roger, he went arcund the side, sir, with the barbed
wire we hacd there, pushed his way through it, down to the left,
got pinched--tried the cone gate there that was locked, which I
find amaz.ng--that the Irag: Guards, the ICOs, they don’'t lock
anyth:ng, sir. They have to be constantly told. And has he
kept gorng, the one guard i1n the tower tried to come down the

stairs, but he couldn’'t get out in time. And then when the
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alert wert out, Sergeant -was coming out of Tier One A and
fumbling around with the keys. He was finally able to get out
of the guard tower and down to where he went under. -as
able t2 come out and get him out from underneath the bus.

G Okay, you mentioned something about corrective actions
that were made since the allegations have been made of multiple
detainee abuses Did you cr your Battalion Commander, acting
Battaiion Commander, Colonel - discuss any kind of a plan
cr were you -nformed of any pian, wraitten or otherwise, to
conduct correctilve actions tc prevent reoccurrences of detainee
abuses by the guards?®

B Yes, s5ir Different flyers and notices have been
posted. <u.es ol engagement were once again gone over.

C What I meant to say is, what I mean by a plan, 1t has
to be a written plan, like an operations order of some sort, or
ar OPLAN >r an 50P, and then bring people irn and instruct them,
as oprosed tc just arbaitrar:ly posting SOPs and flyers and
things of that nature We're talking about a training plan of
scrts that would correct the shortcomings that were perpetrated
by the seven or ten other soldiers that did all these alleged
abuses

A We AAR'd 1t and talked amongst ourselves, sir, what

transpired We can’t really say at liberty, I guess, because
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there’s a confidentiality to report what the full content was.
We talked with the staff. We hope that maybe this 15-6, once
1t's finalized, will help us formulate a training plan, I
believe, find out where the shortcomings were, what we can do to
implement & plan, that something like thais won’t happen

C Sc even to this day, you are not aware of any
spec:ficity of what those soldiers dad?

A I've seen the charges, sir, but the exact--I've seen
tre werding of the charges The exact elements of exactly what
went i1ntc each of those charges that precipitated the next
element, no, sir, I'm not aware of 1t

0 You were just shcwn, “.ndecent acts, cruelty,” things
¢l that nature, but you’ve rnot seen any film or photographs,
things of{ that rature?

A Nc, sir, no film, whatsoever.

Q And your guards that you talk to every day have not
told vou anything of any degree of specificity of what those

soldiers might or might not have done?

A, No, sair
o Not at all.
A No, sir. I know some soldiers have seen photos,

allegedly I know some members of the staff may have seen some

of these photos I haven’t seen a photo, sair.
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Q So really, the corrective actions that you’re talking
about 1s not a comprehensive list of corrective actions, it was
just kind of a response or & reaction to what 1s really
transpiring, like more signs out there reminding people to not

do this s-uff, that sort of thing.

A. Yes, sir.

o. That’s the kand cof corrective action yocu're talking
abcut

A Yes, sir.

C And have you seer Colonel ‘t all, whatsoever?

He gatheresd all these guys and you read everybody the full
context cf the allegaticns that are made against the Battalion?
A Has he...
C Has he done any of that stuff”™ 8Since you were with

him, at Tae time when people were getting suspended and being

reiieves i{rom thelr particular job position and he was then, of
course, sibsequently appointed as the Acting Battalion

Commander

A Yes, sir. Cclonel -c:ame in on the ground with

Cclonel _ and Cclonel _sa:.d he’'s going to be

staylng o1 as the Battalicr Commander.

C But before then though, who did you think, since the

Battalion Commander was suspended on or about the 13th of 14th
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or 15%th ot January or something like that, who was then the

Actinc Battalion Commander at the time?

A. The X0, sir, Major_
G Ma]or-was the X0. Did he then take immediate

asction to correct the problem”

k. Once again, sir, we 1implemented that plan of
unscheduled checks and visits by staff personnel. The reading
of once again, and pesting of signs and things, encouraging
soldiers to report viclations of detainee abuse and to overall
tc make the command aware of--without going into certain details
cf the 1nciaent that had occurred waith the 372d.

0 But since you’ve been in this business for a long
time, whal deo you conslder as yvour pible, so to speak, when

!

yo.'re ta._kinc about detention operations® What are the
regulatorv and doctrinal fieid manuals, MTP that particularly

would be associated with the conduct of detention operations or

Internment. and Reset:tlement”

A It would be, si1r, the Battalion S0P, which we have, or

the MT? a-ce the two books that I mostly look at.

@ Rre you familiar with AR 190-87
A If you give me the rame of 1t, sir, I may.
Q It has something to do with detention and

resettlemant
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COL MNELSON: Which one, sir? I've got 1it,.

MG TEGUBA. 190-6,

COL NELSON: Enemy POWs or retained personnel, civilian
internees and other detainees.

o] Are you familiar with FM 3-19-407

A No, sir

COL NELSON: And that’s MP internment, resettlement
OpeIratlicns.

C5¢ PRRISON The excerpts coming out of this, sir, and it
would be 1n the MTEF or anytning As far as sitting down and
opening >t up front to cover and know that that i1s the AR and
~hat's the title, no, sir.

" These are thaings that snould be somewhat relegated to
/CU as the Battzlion Commard Sergeant Major. You should be the
stbject metter expert

£ Or the training, yes, Sir

Q But you should alsc be very, very, very Xeenly
fami.iar with the context of this AR, because 1t has somethang
tc do wiltl the mission that vcu’re conducting today.

A If you're asking me, sir, 2f I can tell you about the
size of tre compounds, which come out of that, but to say that I

know verbztim what that manual says, no, sir, I don‘t.

52



20

21

22

C Are you familiar with the context of the Geneva

Convention?

A Yes, sir, I've had Geneva Convention training.
C Do your soldiers have Geneva Convention training”®
A I believe that was one of the classes, sir, that we

had before we mobilized--or deployed, rather.

9] Are you able to articuliate the context of the Geneva
ConvenLicr that would make you culpable to war crimes if you
viclate such provisions of the Geneva Convention?

A Yes, sir, and I know that there’s crimes--a code as
far as théet goes

C What 1s typically associated with the Geneva
Ccnventicr and the handling of prisoners®

F Abuse, from which 1= one kind, stealing of trophies,

crisoner’: belongings, the administering of punishment, things

L]
i
rr

goes beyond that, as you know, cruel and inhumane
treeument, what 1s allowed, 15 nct allowed.

A. Yes, sir

G Have you seen any cf ycur guards parading any of our
detainees without their jumpscits or their clothing®

A No, sir.
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C Have you had any knowledge, whatsoever, that things

~:ke this----
A Just what I read, sir.
C Just what you read? Have you heard any rumors

associatec with that?

A No, sir.

0 What about the use of force relative to the handling
of a detainee getting preparec for interrogation?

A The use of ferce as 1n applying handcuffs and moving
ther fror one positicn to another? And again, your question

aga:r or that, sir, 1s am I aware of handcuffing the prisoner

anc movinc him?

< This 1s all part of an interrogation plan.
F Yes, sir.
C That basically stipulates what are those things that

are ccntained 1n an interrogatior plan as they relate to the
removal o! the detainee from his cell anc¢ taken to an
irterrogation room, being interrogated, returned back to his
ce.l, 15 there anything associated with any kind of post-
treatment® In other words, should that detainee be put on a
spec.&l meal plan? Or should that detainee be deprived of
sieep, for 4 hours every 24 hours to keep him awake? That he’s

only going to get 4 hours of sleep in a 24-hour period? Should
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he be shackled? Should he be stripped of his clothing® Shoulc
there be cther treatment? Are you familiar with that?

b I'm not aware of what would authorize that, sir, or
how 1t's rerceived or who makes that determination of what that
conduct--1s implemented I do know that certain prisoners are
placed on lack of sleep schedules, per se, but who makes that
determiration 1s, I assume, the MI and what their focus 1s on
rthat as far as what infcrmation they need to extract from a
prsoner I den’t know about them being paraded around naked or
things cf thils nature or abuse, other than as far as the sleep
schedule, I dc know that.

< What did you hear when four members of the 320th were

ne.d accountable for detainee abuses way back in May? When did

you :1rst pear about that”?

L When I was at ¥Fort Dix, sir
C When was that?
E In May, sir, I guess, I mean, 1t was--like I said, 1t

was wel. tnown. It diadr’t take long for it to travel back. We
had ore o!f my scldiers, I think, come back to Fort Dix in the
May timeframe for a back problem He was the one that made me
aware <f 1t

C. How would you characterize your relationship with your

Battalicn Commander, Colonel -
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A. I have a good relationship with Colonel _

Sir It's professional, yes, sir.

8: When you were not deployed and you were sticking
around at For%t Dix, were there any phone calls, whatsoever, or
emalris’

A I received a letter from Colonel _51r,
stating that he knew the predicament the six of us were in, that
he wished ne could do something about 1t, that has thoughts and
prayers are with us, thaings of that nature, sir. He knew that
a.. c¢I us wanted to deploy, but for certain reascons, we were
unapie--he didn’t hold that against us. He said that the
sclazexrs know

¢ Ever =ince you’ve been 1n that Battalion for the last
1 veers, row long was Colonel —jour Battalion
Commander up until the deployment time? How long was he in
command &rd you being his Command Sergeant Major? To what
ertent was your relationship with him, how long was that?

L Probably 7 months, maybe, sar

Seven months, did you know him before®?

Faa

In

No, s1r.

Was he assigned to the battalion before that?

Y

I+

No, sir

¢ So basically, 7 months worth of relationship----
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A I'd say that’s probably right, about 7 menths, sir. I
think sometime in the May timeframe, April timeframe of the
summer before that, we got mobilized.

C So you really didn’t establish a good solad
relationship with him, per se?

B We never performed at AT together, no, sair.

C So the first time you really performed together was at
mob:ilization®

A No, sir, we drill weekends and conferences tagether
and thzngs of this nature, but as far as performing a mission

together, nc, s.1r

" Nect in the collect.ve sense,

E Nc, sir

C Wrhat about any cther members of the Battalion®?

A The §3, sir, I've been on board with him for the whole

t1me

Who's the 537

4 So he’s been there the wholie time you’ve been there

ol ¥y

~

for the past 4 years?
F He was in the grcup, sir, the MP group that was here
1n the same building when I was at 367th, a group when I

origirally came on board, and then came and moved into the
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Battal-on Sergeant Major_, which 1s also & fulltime, an

AGR, he's always been as the Battalion Operations Sergeant Major

for the whole time I’ve known him.

C What about the XC, Major -
E The first time I laid eyes on Major - S1r, was

when T care here to Abu Ghraikb.

0 So you never knew him”
A No, s.r
C Headguarters Company Commander?

A Lieutenant -5 one cf my E6s, sir, back years
ageo I wes helpful 1n getting his direct commission to First
Lieutenar:--5econd Lieutenant, and eventually, now he’s a First
Liectenan:

Q Reporting detainee abuses or inmate escapes, OL you.
best knowledge, Sergeant Major, what are the established,
throuct S0P cr different doctrine, flield manuals and MTP, 1s the
procecure for repocrting that, documenting that?

ot The alert notification, six, to the TOC, the
summorsin¢ of tne IRF and the QRF, 1f 1t's a mass escape or 1f
1t's an irdividual escape, a guick assessment and
accourzability, the overall tryino of the apprehension, the
facts +har gc intec 1t, that if he does get outside the wire, who

1s he” Is he going to go back tc certain areas and things of
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this nature? Was there weapons involved? Are there injuries?

=

lt's pretty much along that line there, sir.

Q When you first heard that the Bucca incident occurred
and you said 1t somewhat demoralized the morale of the
battal:on, did you prov.cde any advice, whatsoever, to the chain
of commano or perhaps ever. suggested or recommended to get the
Battalion back on 1ts feet”

A Sir, I wasn’t here when 1t happened.

o Well, through your intermittent contact with the
Batta..crn’

A I never had much contact with the battalion, sir,
cther tha- the soldiers that were coming back through Fort Dix.

L Ancd what about the note, memoc or contact with your
Battalicr Commander--other than the letter that you got----

P No, sir. They pretty much had their--I wouldn’t say
the Battai:on did, sir, but pretty much--mind was made up that I

was golrg to be medically discharged from the Army.

g Are you still suffering from diabetes®

L I feel fine, sir I mean, 1t will eventually kill me,
put “hat’:s not today or tomorrow That wi1ill be somewhere down
the rcac,

¢ Competent medical authority cleared you for

deployment
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C

A

Yes, S1r.

Are you on medication now?

Yes, sir.

And your leadership knows that”
Yes, sir.

Tne 800th MP knows about ait”

Well, I don’t know 1f the 800th knows. I mean, they

knew that 1 was a medical hold due to diabetes, sair.

Q

But you’re not aware whether they know..
What type of medication I'm on, no, Sir.
All of your medical conditions....

No, s1r

Have you made that knowr cor made any attempt to

ccntaci--- -

A

Q
A

~ !

s1r, I

ceremony,

Ng¢, s.r.
When was the last time you saw General Karpinski?

The mcrning she came cut to Abu Ghraib, sir--well,

worry, 1 stand corrected, or the change of command

no,

sir, here on the 3is:t of January--the TOA, I'm sorry,

the LransZer of authority.

m

&
A

Q

The first time since ycur deployment?

No, sir, that’s the last time I saw the General, sir.

When did you see her before that?
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A. She came out right after this incident occurred,
talkec tc the leadership at their staff meeting that morning.
The time kefore that was Christmas Day, I think, sir, she came
out to visit the troops And the time before that, I met the
General here c¢cn Camp Victory

¢ Dic¢ you say sometrhing, converse, or was it just a
matier of meetings and things of that nature.

F Yes, sir., I apclogized for my Master Sergeant
ema>..:ng the General direcht.y with & matter, sir. That's when I
f1rs: got oh board, sc I‘m not sure whether that Master Sergeant
knew . wa+ or the ground, tecause she’s stationed down at Camp
Ar.ijar > didr't come through Camp Arifjan on my way in, I
came .r tnurough Camp Wclf up toc here

C Fow woulcd you characterize Colonel “
leadersniz style”

a Very approachable, siz, very soldier-oriented, to the
needs ¢l cChe soldier, very hands-on, he leads by example. If
the scldiers are stringing wire, he’s stringing wire. If the
sc.iClers are getting rainec on, he’'s getting rained on. He
.eaces from the front, siz The soldiers love him. I know my
kid=s dc 1n the 320th They're pretty well upset that their

Cclonel 18 over here and not back at Abu Ghraib.
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C When you arrived and he was the Battalion Commander
and based on your observations up until the allegaticons were
made, <hus removing some of the soldiers from their position,
how did you characterize the interaction between Colonel
Phillabaum and the rest of the soldiers?

2 Colonel — 15 always respected by his
scldiers, sir The soldiers, I guess, at the subordinate
company :evels didn’t know him as well as we know him, just like
I der’'t know their commanders or first sergeants as well as they
do becaus: of the different geographical areas. They're not
organ.cal.y assignec to us That’s one of the problems 1n the
Reserves, we don’'t know what we're getting until we show up and

de hacd one escecrt Guard Company that was organic to us

«Q
D
—
[
cr

k4

or & gccd number of years, the 305th Company out of West

™~

Virgiriz, and those kids were ¢great and we had a great working
relationshtp with them They’a come tc AT with us and do theur
posrtion c¢f the mission, which was the towers, the escorts of the
prisoners, and things of this nature. And for some geographical
reascn, where Ashley, Pennsylvania, and Wheeling, West Virginaia,
ana B_¢ Fend, West Virginia, are located, they decided that we
coulid~’t crovide the gulaance that they needed and pulied the
company from our control, which when they reassigned the

company, there was only another hour difference, 4 hours as
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opposed tc & hours of travel time And they assigned 1t to an

Ordrarce group, which makes nc sense to me.

C Sergeant Major, what would be your recommendation tc
help obv.ate some of the situation that your Battalion 1is
currer*ly undergoing?

A Well, sir, we have tc realize that this incadent right
here was no reflection on my Battalicn. This 1s not my
Battalicn of soldiers. These soldiers are from the 372d
Compary My Battalion has taken the hit, sir, from that Bucca
inc:dent, which we brought cn ourselves with the conduct of
trose fou- scldiers. These are not my soldiers. We 1nherited
it because of this operat:cr, and I'd like that to be known. I
digr't sese these soldaers befcre I got or the ground, therefore,
I didn': <row what type of soldier I'm getting If this 1s a*
irternal problem with the >72d that has peen existent for a
grezt perlod of time, I'm not aware of 1t., Onee again, sir,
this :1s echelons above us as far as who we get to do the job
wWotr I think maybe perhaps a problemr of this nature could be
elimirated :f somewhere 1n the future we knew what we were
werking with As I mentionec in the case with the 305th
Company, we knew what those kids were about. I knew who had

heart proklems I knew who had these kind of problems and

thirngs of this nature. They would know me. They came from the
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poorest part of the country anc the poorest states, those kids
down there. The biggest employer they had was the Army
Reserves, and they get to know these kids. But you don't get to
know thern when you never meet them. Sc the leadership has to
get down there. But 1if vou don’t know what you got until you
get here cr the ground, you're never golng to meet the
leadersh_r and they’re never going to get a chance to trust you
unti. you get 1n there to interact with them, and that takes
Zime, si-. It's not something that's developed from the first
tlme these units get on the ground and say, a day later or 48
ours lazer so ycu have to get to trust these guys. It doesn’t
napper R4t way, Slr.

recommending that the 372d fix

g S5¢ you are basically

therr own probklem?

£ I'm not saying ctnhat they have to fix their own
problem, «1ir I'm saying that that problem they had with those
individua_.s shouldn’t be & reflection on my soldiers from the

T

Battalion Like I say, s1r, we shot ourselves =r the foot at
Camp Bucza with the conduct of those soldiers, and we’ll take
the ni1t fer that. But this here, we didn’t do, sir

0 Was the 372d, just sc I'm clear in my head, was the

7Zd part of the 320th at Camp Bucca?

& Mo, sir,
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g They were not Who were they assigned to-

E I'd like tc say, sir, the 530th, and I can’t be sure
of that I believe they came 1in country in the May timeframe,
which 1s right arcund the time the Bucca incident happened. But
who they were with down here, sir, I wouldn’t know.

G Sc the 372d was assigned to another Battalion at Camp
Bucca

I'm rot sure 1f they were at Camp Bucca, the 372d,

T

sir
v They were.
£ They were somewhere--ok, they were, cokay. I wasn’'t
aware 27 *hat

0] And wher everybody Ifrom the 800tk got their mission,
I'r rot sure to what extent the 372d was reattached or
reass.gnad t¢ anotner outfit in the 800th, other than that the
800th assumed the mlssior here that was assigned to the 320th

that trhe 372d was then made part of Okay?

A Yes, sir.
Q Do you have anything else you want to add?
) No, sir

iCommard 3ergeant Major -as duly warned and departed the
interview area. The 1nterview terminated at 1630, 9 February

2004 ,
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